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פרשת בחוקותי

אין ברכת הארץ אלא בזמן ששורר שלום 
בין איש לרעהו !

נלמד מהפסוק: "ונתתי שלום בארץ ושכבתם ואין מחריד" 
(פרק כג-ו)

וכתב רש"י: שמא תאמרו הרי מאכל הרי משתה אם אין שלום אין כלום, 
תלמוד לומר אחר כל זאת "ונתתי שלום בארץ", מכאן שהשלום שקול כנגד 
הכל, וכן הוא אומר "עושה שלום ובורא את הכל". והרמב"ן פירש: "ונתתי 
שלום בארץ" - היינו שלום שיהיה ביניכם ולא תלחמו איש באחיו, וכן פירש 

האור החיים, שפסוק זה מכוון על בני ישראל.
ורודף  שלום  אוהב  אהרן  של  מתלמידיו  "הוי  פ"א-יב):  (באבות  שנינו 
שלום"... ובמסכת כלה אמרו: רודף שלום כיצד? בקש שלום ורדפהו... בכל 
שלום  "בקש  מובא:  א-א)  (פאה  ובירושלמי  ורדפהו.  שלום  בקש  מקום 

ורדפהו" - בקשהו במקומך ורדפהו במקום אחר.
ותמה רבינו יוסף חיים מבגדד זצ"ל (בספרו בן יהוידע סנהדרין י:): הרי יש 
כאן סתירה, כי "רודף שלום" מובנו להלחם נגד השלום ולסלקו?! ותירץ: 
פעמים כדי לעשות שלום בין ראובן לשמעון יש להלחם ולסלק את אותו 
אדם המחרחר ריב ביניהם ובזה שנרחיקו נעשה שלום בין ראובן לשמעון.
עוד נוכל לתרץ שפעמים כדי לקיים את השלום צריך "לרדוף אותו" 
ולעשות "פירוד" וכמו שאמר אברהם ללוט "אל נא תהי מריבה"... ולכן 
"הפרד נא מעלי"... כמש"כ בעל הטורים על הפסוק "ויפרדו איש"... סופי 

תיבות "שלום" כי בהפרדם נעשה שלום.
צריך  שפעמים  תירץ  ראובן)  דודאי  (בספרו  זצ"ל  כץ  ראובן  רבי  הגאון 
לרדוף את השלום במקום אחד כדי שיהיה שלום במקום אחר. וכדוגמת 
כינוס  ולעולם.  להם  הנאה  לצדיקים  "כינוס  עא.)  (סנהדרין  חז"ל  דברי 

לרשעים רע להם ורע לעולם". וממילא, אם רוצים להטיב עם העולם, יש 
להרחיק את השלום ולסלקו מבין הרשעים ולפלג ביניהם ואז תבוא ברכה 
לעולם. ומאידך, יש לעשות הכל כדי שהשלום ישכון בין הצדיקים ובזאת 

תהיה הנאה לעולם.
וזה אכן מה שאירע במחלוקת קרח ועדתו. חטאו הגדול של קרח היה 
כשעשה פילוג ופירוד בין הצדיקים וגרם בזה רעה לעולם. לכן בכדי לתקן 
את הקלקול הזה, ציוה הקב"ה: "הבדלו מתוך העדה הרעה הזאת". וללמדינו 

שהפילוג וההפרדות מהרשעים עושה את השלום בעם ואת הטוב בעולם.
סח הגאון רבי יהודה צדקה זצ"ל: תורתינו הק' מזכירה את השלום, בתור 
תשתית לחיי האומה בכללותה, כמו שנאמר: "ונתתי שלום בארץ ושכבתם 
ואין מחריד"... וכן בתהלים (קכב) "יהי שלום בחילך שלוה בארמנותייך"... 
אך יש לזכור שלא רק לאומה בכללותה טוב השלום אלא השלום חיוני 
לכל אדם. השלום הוא היסוד שבו נבנה העם גם בחייו הפרטיים, וכמש"כ 

"ה' יברך את עמו בשלום".
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"סגולה" לשלום עם כל אדם...
זצ"ל  מוורקא  יצחק  רבי  האדמו"ר  כ"ק  סיפר 

שבימי נעוריו סבל הרבה עגמת נפש מאשתו, שציערה 
אותו מאד, אך הוא סבל ושתק. אולם כשראה אחר 
כך, שגם למשרתים שלו יש צער ועינוי גדול ממנה, 
לא ידע לשית עצות בנפשו, האם לסבול גם זאת ולא 
להתקוטט עמה, או שמא על צער עצמו יכול למחול 

ולשתוק, אבל לא על צערם של אחרים.
לבסוף החליט לנסוע לרבו כ"ק האדמו"ר רבי דוד 
מלעלוב זצ"ל ולשאול אותו על כך. שמע רבי דוד את 

דבריו והשיב: "מה תאמר לי? אמור לעצמך"!
מצא  אשר  עד  דבריו,  פשר  יצחק  רבי  הבין  לא 
לאחר זמן מובא בשם הבעל שם טוב שאם אדם פוגם 
בבחינה של "מעשה" נגרם לו צער מבהמה ועבדים 
שלו, ואם פוגם בדיבורו יש לו צער מאשתו ושאר 
ובדבריהם,  בקללותיהם  אותו  שמצערים  אדם  בני 
וכשזוכה  מבניו.  צער  לו  יש  במחשבה  פוגם  ואם 
אדם ומתקן את שלושת בחינות אלו, מחשבה דיבור 
את  הבין  או-אז  לטובה.  כולם  מתהפכים  ומעשה, 

דברי רבי דוד שהכל תלוי בו בעצמו.
וכבר דרש אחד הצדיקים בדרך צחות: על זה אמר 
(ויקרא  אלה"  קול  ושמעה  תחטא  כי  "ונפש  הכתוב 
קללות  שומע  הוא  אזי  חוטא,  האדם  שאם  ה-א) 

מאשתו ומשאר בני אדם...
סיפו"ח-ויקרא
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"סגולה" לזכות ביום הדין...
פעם התקשר הגאון רבי שלמה זלמן אויערבאך 

זצ"ל לאחד מתלמידיו בערב יום כיפור אחר הצהרים 
ובקש ממנו שיקבל לביתו את אחד מבוגרי ישיבת 
כשהוא  שלום-בית  בנושא  לו  לעזור  תורה  קול 

מתנצל על העיתוי באומרו:
"אם אפשר לעזור בעניני שלום בית, אסור להזניח 
זאת אפילו למשך יום אחד. שכן הנזק שעלול להגרם 
לילדים הוא נורא"... ואז התחיל רש"ז לבכות והוסיף: 
"אנא, קבל אותו עוד לפני התקדש ליל "כל נדרי", וזו 

תהיה לך ולמשפחתך זכות לזכות בדין".
במחיצתם



 - חסד  בגמילות  שלימות 
המועיל  באופן  נעשה  כאשר 

ביותר לזולת !
נלמד מהפסוק: "ונתתי גשמיכם בעתם"" 

(פרק כו-ד)
ואמרו חז"ל: מהי בעתם? לא שכורה [שלא תשתה יותר 
בלילי  בעתו -  אחר:  דבר  בינונית.  אלא  צמאה  ולא  מדי] 
בני  על  טורח  שאין  רש"י:  ופירש  שבתות.  ובלילי  רביעית 

חז"ל  אמרו  עוד  כב:).  (תענית  בדרכים  הולכים  דאין  אדם 
יורדים  גשמים  היו  המלך  הורדוס  בימי  לה-ט):  (מד"ר 
בלילות, ובשחרית נשבה הרוח נתפזרו העבים וזרחה החמה, 
במלאכתם,  ועוסקים  יוצאים  פועלים  והיו  הארץ  נתנגבה 
צריכה  [כך  עושים  הם  שבשמים  אביהם  שרצון  ויודעים 

להיות ההטבה מאדם לחברו, באופן הנוח ביותר לחברו].
בתפלת "נשמת" אנו אומרים בנוסח התפלה "ומבלעדיך 
אין לנו מלך גואל ומושיע, פודה ומציל ומפרנס (ועונה) 
ומרחם"... ויש לשאול ולדקדק בסדר הדברים שהרי בטבעו 
של עולם, ההולך להושיע, לפדות ולהציל את חברו, זה 
משום שקודם כל ראה בצרתו וריחם עליו ורק מתוך זה 
קודם  לומר  הראוי  מן  היה  וא"כ  ולהצילו  לפדותו  בא 

"מרחם, ועונה", ואח"כ "פודה ומציל" וכו'?!
אלא מבארים, שלומדים מכאן, מתוך חובת ההליכה 
בדרכיו של הקב"ה, שעל האדם לעשות מיד כל שבכוחו 
שהעזרה  ולא  שנזקק.  מה  בכל  לחברו  לסייע  ויכולתו 
לפי  להיפך:  אלא  שיכול,  לו  שנדמה  מה  לפי  תתבצע 
מה שחברו נזקק, כך צריך לאמוד את יכולתו, והיינו 
שקודם כל צריך לעשות את המקסימום כדי לפדותו 
כל  שלמרות  לו  שנתברר  אחרי  ורק  ולפרנסו,  להצילו 
מאמציו לא הצליח, עדיין לא נפטר בכך, אלא צריך 
לכל הפחות לרחם עליו ולשאת בעול עמו, עד שירגיש 
חברו שיש מישהו בעולם שאיכפת לו ממצוקתו ומצטער 
עמו, אף שאינו יכול לעזור לו בפועל [וכפי שמצינו אצל 
משה רבינו במצרים שנתן כתיפו עם כל אחד מישראל 

בעבודתם, כשלא יכל עדיין לפדותם ולהצילם]..
ובזה מדויק גם לשון התנא במשנה (באבות פ"א) "על 
שלשה דברים העולם עומד על התורה ועל העבודה ועל 
גמילות חסדים" ולכאורה: מדוע מדגיש התנא את התורה 
והעבודה בה' הידיעה ואילו גמילות חסדים אומר ללא 
הה"א? אלא בא ללמדינו שאין דין גמילות חסדים כדין 
תורה ועבודת ה', כי תורה צריך ללמוד תורה בטהרתה 
ללא כוונה שלילית, כגון על מנת לקנטר או לעשותה 
'קרדום לחפור בה', וכן עבודת ה' צריכה להיות ללא 
כוונות זרות שבזה מגרע מהעבודה, וכן תפלה ללא כוונה 
כלל לא יצא יד"ח. ולכן הדגיש זאת התנא בה' הידיעה. 
לא כן גמילות חסדים שאם אין בידו לעשות במיטב 
האפשרי ובכוונה הנכונה, חייב לעשותה אף בכלשהו ואף 
לאנשים פחותים ולא משנה כוונתו. ולכן הזכיר התנא 

גמילות חסדים בלי ה"א הידיעה.
ידוע מה שמספרים חז"ל (בגמרא שבת לג:) על רבי 
שמעון בן יוחאי שנאלץ להתחבא במערה במשך שלוש 
עשרה שנה יחד עם בנו מאימת המלכות. ואתרחיש להם 
נס שנבראו להם עץ חרובים ומעין מים. לאחר שיצאו 
אמר רשב"י: הואיל ואיתרחיש לנו נס אלך ואתקן דבר 
לטובת הציבור. ולמד לעשות כן מיעקב ככתוב "ויחן 
את פני העיר" שתיקן להם שווקים או מרחצאות, וכך 
גם ביקש רשב"י לתקן בעיר דרך לכהנים, שהיו נמנעים 

מלעבור במקום שהיה ספק טומאה עיי"ש.
וביאר רבינו יוסף חיים מבגדד זצ"ל (בספר בן יהוידע) 
מדוע תלה רשב"י את הצורך לתקן דבר לטובת אנשי 
העיר, בזה שהתרחש לו נס? אלא משום שחשש רשב"י 
שמא בגלל הנס ינכו לו מזכויותיו, אבל עתה שעושה חסד 
חינם עם אנשי העיר, יהיה זכאי גם הוא לחסד חינם 
מאת השי"ת, מדה כנגד מדה, וממילא החסד הזה שקיבל 
בנס יחושב תמורתו בחסד שעושה ולא ינכו מזכויותיו.
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להטות אוזן ולשמוע...
פעם נכנס בנו של הגאון רבי משה פיינשטיין זצ"ל לדון עם אביו 

אשה  נכנסת  והנה  להתחיל,  הספיק  טרם  וחשוב.  דחוף  ישיבתי  בענין 
ומתחילה לתנות את צרותיה. התברר שאינה שפויה בדעתה, דמיינה כי 

רודפים אחריה והיא מבקשת מהרב להאזין לצרותיה..
כשהמשיכה שעה ארוכה לתנות את "צרותיה" בקש בנו של רבי משה 
להפסיקה, "כי ראש הישיבה כבר הבין את המצב". ואולם רבי משה מנע 
זאת ממנו באומרו: "אין אדם שיטה אוזן לדבריה". וכך המשיכה לדבר 

רבי משה פיינשטייןבשטף עוד כשעה וחצי...
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הטבה ללא גבול...
כאשר שהה הגראי"ל שטיינמן זצ"ל, כאברך מיד לאחר נישואיו, בשוויץ, 

(בשם ר' חיים שטרן) שהיה מאורס וראה אותו עצוב  פגש שם את ידידו 
ומדוכדך, שאל אותו הגראי"ל: הרי אתה ב"ה הולך להקים בית בישראל ומדוע 

פניך רעים? השיבו: מחר בלילה חתונתי ועדיין לא השגתי מקום לנו ללון...
אמר לו הגראי"ל: "אל דאגה בא עמי". הלכו מספר רחובות עד שהגיעו לאיזה 

מחסן. פתח הגראי"ל את הדלת, היו שם שתי מטות, ואמר לידידו: "זה שלך!"
להרב  מושכר  היה  זה  חדר  כי  חתן  לאותו  התברר  תקופה  לאחר 
שטיינמן ורעייתו [שהיו בשנה ראשונה לנשואיהם], ועקב מעשה זה, עברו 

לגור במשך חצי שנה... בעזרת נשים באחד מבתי הכנסת!
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חסד במיטבו...
עשיית  על  סבב  ע"ה  קנייבסקי  הרבנית  של  הטהורים  חייה  ציר 

חסדים טובים ומרובים עם המוני בית ישראל, בכל עת ובכל מצב, וכפי 
שסיפרה בתה:

היה שגור על לשונה של הרבנית המשפט הבא: "כל מה שבבית הזה שייך 
לכלל ישראל"! ואכן כך זה היה נראה למעשה, כאשר הבית היה הפקר 
לכל. אנשים מכל שכבות הגיל התהלכו בבית ועשו בו כבתוך שלהם. ה"כלל 
ישראל" הקיף את כולם: זקנים וצעירים, אנשים ונשים, בריאים בנפשם 

ושאינם כאלה, הכל באו להסתייע ולהסעד מטוב לבה של הרבנית.
נשים רבות באו לבקש מהרבנית חיזוק ותמיכה, עצה וברכה. ובלבה 
הרחב נמצא זמן ומקום לקבל את כולן ולספק את רצונותיהן במלואם. 
כל מי שהרגיש עצמו רעב (רוחנית וגשמית) ידע כי בבית זה יוכל להשביע 

רעבון נפשו מכל טוב, כיד המלך.
"היא לא סירבה לקבל אף אחת, ואף לא הסכימה לקבוע שעות לקבלת 
קהל. וכך זרם הפונים הלך וגדל עד שאבא (הגאון רבי חיים שליט"א) אמר, 

וברצינות גמורה. כי רק בגלל פירסומה של אמא באים גם אליו"...
מראש,  תור  בהזמנת  קהל"  "קבלת  לסדר  כשנאלצו  ברירה,  בלית 
אך  יותר"...  קל  בוודאי  "עכשיו  הרבנית:  לעבר  השכנות  אחת  הפטירה 
הרבנית השיבה בחיוך: "להפך, על כל אלה שנכנסו תמיד בלי תור נוספו 
הנשים שקבעו להן תור"... הציעה השכנה: "שהרבנית לא תאפשר לנשים 
שבאו ללא תור להכנס!" נדהמה הרבנית: "שאני לא אכניס אשה יהודיה 

הזקוקה לעזרה"?!
יום אחד חלתה הרבנית ואושפזה בבית החולים. הרופאים גזרו עליה 
מנוחה מוחלטת, ומכיון שבבית לא תוכל לנוח בשום אופן מפני המבקרים 

הרבים, משום כך נשארה בבית החולים לשם מנוחה.
כעבור יומיים חשה הרבנית כי נחה דיה וביקשה לשוב לביתה, אולם 
"כשאני  התעקשה:  הרבנית  אך  לשוב.  לה  אסור  שעדיין  הזהיר  הרופא 

בבית בעלי לומד טוב יותר"...
ואכן שבה הביתה ורבי חיים נטל על עצמו לשמור על מנוחתה. הוא 
הביא את הכסא ואת הסטנדר סמוך לכניסה לבית, וכפי שצפה - אף 

אשה לא העזה לעבור את הסף כשרבי חיים יושב שם ולומד.
"אבל ההסדר הזה נמשך רק יום אחד... למחרת הגיע הרופא והנה 
הוא  ימימה!  כמימים  הבית  את  ממלאות  רבות  שנשים  לחרדתו  רואה 

ניגש לאבא ודרש מפיו מדוע הוזנחה השמירה על מנוחתה של הרבנית?
השיב לו רבי חיים: "אמנם הבטחתי לשמור על מנוחתה וקיימתי זאת. 
מלבוא  מנועות  שהנשים  מכך  חולה  נעשית  היא  כי  לדעת  נוכחתי  אך 
אליה. והדבר טורד את שלוותה. הבנתי כי למען בריאותה חובה לפתוח 

עפ"י בית אמיאת הדלת, ואכן היא הולכת ומבריאה ב"ה..."



ככל שירבה אדם בעצמו ובעם ישראל 
כן  המצוות,  וקיום  התורה  לימוד  את 

ייטיב עם העם !
מצוותי  ואת  תלכו  בחקותי  "אם  מהפסוק:  נלמד 
תשמרו... וישבתם לבטח בארצכם ונתתי שלום בארץ" 

(פרק כו-ג,ד,ו)
נכבדה  תרומה  לתרום  ובתמים  באמת  שחפץ  מי  כי  למדים,  נמצאנו 
ומכרעת להגנת העם והארץ. מי שחפץ באמת לסייע להדיפת האויבים 
אותם  את  וליישם  למלא  אלא  לו  אין  ובטחון.  שלום  ובהשגת  ומיגורם 
הוראות המפורשות בתורה: לעמול בלימוד התורה ולקיים מצוותיה! כי 
רק על ידי אלו מובטח שלום ובטחון בארץ. וממילא, ככל שיותר יתרבה 
לימוד התורה וקיום המצוות בעם, כן תגדל ותתחזק רשת ההגנה והבטחון.
באחד ממאמריו כתב הגה"צ רבי שלמה וולבה זצ"ל את הדברים 
הבאים: "בני הישיבות האמונים עלי חיבת הקודש של ארץ ישראל 
בנין  ויחידה:  אחת  זולת  אחרת  מגמה  שום  לפניהם  רואים  אינם 
התורה בארץ הקודש, ללא קריירה גדולה. ללא משכורת שמינה. 

ללא "השתלמות בחו"ל", אך ורק תורת ארץ ישראל"!
"אך אחת: שיתנו לנו לבנות מוסדות התורה על כל טהרתה, בלי 
קשים,  ובטחוניים  כלכליים  ממצבים  מפחדים  איננו  מפריע!  שום 
אם רק תורתינו אתנו, וזאת בכל מצב! וחלילה וחלילה, אם ניווכח 
לדעת כי לא נוכל לבנות כאן תורה על טהרתה, בלי שום מפריע, 
כי אז נצטרך להרכין ראשנו ולהודות כי טעינו: לא כאן מקומה של 
תורה, ח"ו! ושוב נצטרך להרחיק נדוד עד נמצא מנוח לכף רגלה של 

תורתינו היקרה בארצות הגולה".
"כלומר: שום מצב לא יוכל להרחיק אותנו מהארץ, משברים וקשיים 

אינם מפחידים אותנו, אבל אם לא נוכל לבנות תלמידי חכמים גדולים 
ממסד ועד טפחות בלי שום מפריע, ובכל מצב, אזי תורה, תורה חגרי 
שק, ארץ הקודש אינה מקומך! ואין אנו מתעלמים כלל וכלל מהמצב 
הבטחוני המסוכן, אך חדורים אנו הוודאות המוחלטת, כי אין סכנה 

כהפסקת קול התורה במקומות התורה"! עכ"ד הרב וולבה.
הגראי"ל שטיינמן זצ"ל שעמד כל ימיו כחומה בצורה לשמירת לימוד 
התורה בטהרתה, והיה מראשי הלוחמים בדורינו נגד מהרסי התורה 
מבחוץ, אמר באחת משיחותיו עם עסקני היהדות החרדית את הדברים 

הבאים:
"ובאמת שעלינו לחשוש ולפחד מאותם העומדים כנגדינו ומנסים 
כסדר לערער את מעמדם של בני הישיבות לומדי התורה בדורינו 
האיראני  האיום  של  מהחשש  יותר  בצבא,  לשרת  שילכו  ורוצים 
רח"ל. כאשר אלו המנסים לערער את מעמדם של לומדי התורה, 
הרי הם מסכנים את קיומינו כפשוטו ולא רק את קיום נפשותינו 
אלא גם את קיום גופינו, בכך שמנסים למנוע את ההגנה האמיתית 

שהיא לימוד התורה בטהרתה שהיא מגנא ומצלא.
"רק בזכות לימוד התורה" - אמר הגראי"ל - "ובמיוחד כשהתורה 
היא מתוך הדחק, יש לנו זכות-קיום בעולם נגד כל אויבינו המנסים 

לכלותינו. וכפי הידוע שכל קיומנו עלי אדמות הוא בנסי נסים מאת 
הבורא ית"ש ונגד כל הגיון וסברא, ואנו חיים ככבשה אחת בין 
מצליחים  אויבינו  אין  התורה  לימוד  בזכות  ורק  זאבים,  שבעים 
שיש  שומעים  אנחנו  זו  בתקופה  שדוקא  הלב  וכואב  בנו.  לפגוע 
אנשים שמתפתים לכל מיני הצעות מפתות מארגונים שונים להוציא 
אברכים מלימוד התורה ולהחליף חיי עולם בחיי שעה תמורת קצת 

גשמיות". ע"כ מדברי הגראי"ל שטיינמן.
רבינו  שכתב  ממה  לפנינו  שנביא  והנוקבים  החמורים  בדברים 
בחיי זצ"ל ניתן ללמוד, מצד אחד, עד כמה גדול כח לימוד התורה 
של תלמיד חכם "השלם בחכמתו", ומאידך, עד כמה חמור להפסיקו 
או להפריעו מלימודו עד כדי כך שראוי שתחול על המפריע קללה! 

נצטט את דבריו כלשונו, וכך כתב בפירושו (במדבר כב-מא):
"אי אפשר לו [לחכם השלם] בלא הרהור תורה ואפילו רגע, ומתוך 
שמחלישין דעתו ומחשבתו נפסקה מהחכמה שהוא מחשב בה תמיד, 
ומי שגורם לו כן הרי הוא מקצץ בנטיעות וראוי שתחול הקללה עליו! 
ומזה אמר הכתוב (קהלת י) בוקע עצים יסכן בם. כי הגורם להפסיק 

ולבקע החכמה שהיא עץ חיים ראוי שיסתכן בעצמו". עכ"ל.
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הבנאי הגדול בעולם...
סיפר הגר"י גלינסקי זצ"ל: פעם השתתף הרב מפוניבז' - 

הגאון רבי יוסף שלמה כהנמן זצ"ל, במסיבת שבע ברכות של 
תלמיד הישיבה שנשא נערה מארה"ב. ניגש אליו דוד הכלה 

ושאל: "איזה מקצוע יש לחתן"? והשיב: "הוא קבלן מצליח"!
התפעל הדוד והתלהב. הוא מיהר לספר לאשתו על מזלה 
הטוב של האחיינית שנישאה לקבלן... הדברים עוררו הדים 
והיכו גלים. הדודה סיפרה למחותנת והמחותנת שאלה את 

אבי הבן...
ראה הרב מפונביז' כך, נעמד ואמר: "מורי ורבותי! דוד 
הכלה שאלני ממה יתפרנס החתן? אמרתי לו שהוא קבלן 
מצליח. אני רואה שאנשים מופתעים ואיני מבין מדוע, הלא 
אנו אומרים בכל יום "ורב שלום בניך" אל תקרי "בניך" 
אלא "בונייך" ואמרו בגמרא (שבת קיד.) שה"בנאים" אלו 

תלמידי חכמים, שעוסקים בבנינו של עולם כל ימיהם!
(מגילה ה.) איזוהי עיר גדולה? כל  "וגם מפורש במשנה 
ומקדישים  ממלאכה  שבטלים   - בטלנין  עשרה  בה  שיש 
דנן  החתן  א"כ,  כפר.  זה  הרי  מכאן  פחות  לתורה!  עצמם 
ועוד תשעה מחבריו כמותו, בונים עיר גדולה... כמה קבלנים 

כמותם יש"?!
בראש ובראשונה בונה לומד התורה את עצמו. ואז בונה 
המקום  לכל  "ונשאתי  ככתוב  עליה  ומגן  עירו  את  הוא 
"אלמלא  כי  עולם.  של  בבנינו  הוא  עוסק  ואז  בעבורם". 
בריתי  לא  "אם  שנאמר  וארץ,  שמים  נתקיימו  לא  תורה 

יומם ולילה חוקות שמים וארץ לא שמתי".
והגדת
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"זכות תורתו תגן עלינו"...
הצדיק רבי סלמאן מוצפי זצ"ל היה אומר לבני ביתו: 

"הזהרו תמיד לגור בקרבת תלמיד חכם וצדיק, כדי שזכותו 
תגן עליכם. ואם יש בית הכנסת או בית המדרש בשכונתכם 
זו זכות יותר גדולה, וביותר מובטחת הגנה על יושבי בית 
שמוקף מכל ארבעת צדדיו במוסדות תורה, אפילו שנמצאים 
ברחובות הסמוכים לבית". ורבי סלמאן החל מונה בשמחה 
מארבע  הנמצאים  הכנסת  ובתי  הקדושות  הישיבות  את 
דירה  זה  בבית  בחר  לחינם  לא  כי  והסביר  ביתו,  רוחות 

לגור בה.
ואכן, כאשר בא תלמיד חכם לגור בקרבת מקום מגוריו 
של רבי סלמאן, היה לו אותו יום לחג. הוא ישב וסיפר 
בהתרגשות לבני ביתו "איזו זכות נתגלגלה לשכונתינו שידור 
השכונה  על  תורתו  זכות  תגן  עתה  שכן  חכם,  תלמיד  בה 

כולה, ונהיה בטוחים ושמורים מכל פגע ח"ו".
עולמו של צדיק
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"בזכות התורה שלמדנו יחד"...
ה"אמרי  בעל  האדמו"ר  כ"ק  של  לחדרו  נכנס  פעם 

עליו.  העיקו  רבות  שבעיות  צעיר  אברך  מספינקא,  יוסף" 
והוא החל לשפוך את לבו לפני האדמו"ר.

משם  ושלף  הספרים  ארון  אל  פסע  מכסאו,  הרבי  קם 
גמרא. "בא ונלמד יחד" - פנה הרבי אל האברך המופתע. 
וכך במשך שעה ארוכה עמלו בליבון סוגיא במסכת פסחים, 

גמרא רש"י ותוספות בעיון.
לאברך  ואמר  מכסאו,  האדמו"ר  קם  סיימו,  כאשר 
המוטרד: "עכשיו סע לביתך לחיים ולשלום והקב"ה כבר 
ישלח לך ישועה" האדמו"ר נימק את הבטחתו שהרי על ידי 
לימוד זה שלמדו יחד, בוודאי זכות זו של לימוד התורה הק' 

תביא את הישועה שזקוק לה.
גדולי הדורות



המכתב הבא הופיע במערכת "איש לרעהו" עקב הבקשה 
הכתובה בסוף העמוד ואנו מפרסמים אותו ככתבו: 

בס"ד

"לעורך הגליון המופלא והמבוקש בכל קצוי תבל "איש לרעהו", 
השלום והברכה.

ברכה  שתראו  ויה"ר  לאורייתא  חילכם  יישר  כל,  ראשית 
שמעו  אשר  נפלא  מעשה  בזה  מצרף  הנני  כבקשתכם,  בעמלכם. 
אזני מבעל המעשה, והרי הוא לפניכם אחר שבררתיו הדק היטב. 

אשמח אם תפרסמוהו לתועלת הרבים".

הלוואות.  גמ"ח  מנהל  ירושלים,  מעיה"ק  יקר  יהודי  פלוני, 
מי שמכיר יודע עד כמה התפקיד דורש התמסרות, והוא אכן 
ממלא את תפקידו במסירות. לא יום ולא יומיים, כי אם במשך 

לא פחות מעשרים וחמש שנה!

את  מחזירים  שרבים  ידועים,      שלמרות       לצערנו,      הדברים 
מעטים  לא  קיימים  ומסודר,      עדיין  תקין  באופן  ההלוואות 
חדלים  אף  בתשלום,      וחלילה  מפגרים  זו.  בנקודה  שחוטאים 
מלהשיב. אם בשעת ההלוואה הם ידעו שכך פני הדברים,      הרי 
הם חלילה רוכשים בכך לעצמם את התואר המפוקפק לווה רשע 

ולא ישלם. וכמעט שהם נועלים דלת בפני הלויים,      ואכמ"ל.

שמעתיו  כאמור  אשר  לאמיתו,  אמת  מופלא  מעשה  והנה 
מבעל המעשה ומעשה שהיה כך היה. לפני מספר שנים, הגיעה 
אל בית בעל הגמ"ח שליט"א אשה, ובקשתה בפיה לפרוע את 
יתרת החוב של הלוואה מסוימת. לאחר שסיימה את ההליך 
ביקשה לקבל את שטר ההלוואה לידה, העיפה בו מבט ותיכף 

כשזיהתה את החתום על השטר פרצה בבכי סוער! 

* * *

בעל הגמ"ח לא ידע על מה ולמה, וכיצד בידו להרגיע את 
בחכמה  פתחה  פיה  לעצמה,  מעט  חזרה  כאשר  רוחה.  סערת 

וסיפרה דברים כהווייתם:

"לפני תקופה קצרה התאלמנתי מבעלי שהיה ת"ח חשוב וירא 
שמים מרבים. בעלי חתום כערב על שטר הלוואה זה, יחד עם 
עוד שני ערבים - כנהוג בגמ"ח שלכם. הלווה סילק את רוב 
התשלומים, אבל לקראת סוף ההלוואה נותרו מספר תשלומים 

שהגיע זמנם ולא נפרעו.

את  למלא  מהם  לבקש  לערבים  פנה  לא  עדיין  "הגמ"ח 
התחייבותם (המלוה הכיר אותם כנאמנים, המתין קצת ותכנן 

לפנות בהקדם ולדרוש את היתר). בינתיים נפטר בעלי.

"זמן קצר לאחר הסתלקותו הוא הופיע אצלי בחלום ואמר: 
בבעתה,  קמתי  החוב"!  את  תחזירו   - להיכנס  לי  נותנים  "לא 
וניסיתי לחשוב למה הוא מתכוון, כי מחתימתו כערב על שטר 

זה כלל לא ידעתי.

"דבר ראשון פניתי אל גבאי בית הכנסת בו הוא היה מתפלל. 
חוב  על  כלל  להם  ידוע  היה  לא  אך  וחקרתי  דרשתי  שאלתי 
לקופת  סכום  תרמתי  בטחון,  ליתר  הותיר.  שהוא  כלשהוא 

ביהכנ"ס בתקוה שזה יפתור את הבעיה ויביא למנוחתו.

 "אבל לא כך היה. לילה לאחר מכן, הוא שוב הופיע בחלום 
כשהוא תובע ודורש: "תחזירו כבר את החוב, אין לי מנוחה - לא 

נותנים לי להיכנס למחיצתי!

"נבהלתי מאוד. לא ידעתי מה לעשות. פניתי לברר במכולת 
הסמוכה לביתנו, אך לשווא. גם כאן לא ידעו על חובות. הוא 
זכרונו לברכה היה ישר ונאמן, ירא וחרד, ומעולם לא הותיר 

חובות שלא דאג לסלקם!

הייתי  כבר  בחלום,  אצלי  הופיע  שהוא  השלישית  "בפעם 
אובדת עצות ולא ידעתי לאן לפנות.

"בשלב זה הופיע בעלי בחלום פעם נוספת, אבל לא אצלי. 
היו  ובעלה  שהיא  משפחתי  קרובת  אצל  בחלום  הופיע  הוא 
הלווים. הוא אמר לה ברורות: "תחזירו את החוב שלקחתם - אין 

לי אפשרות להיכנס למחיצתי!!!"

"זה קרה אתמול בלילה. ועכשיו, כשהדברים הובררו כשמש, 
למנוחתו  שיבוא  כדי  חתם  עליה  הערבות  את  לפרוע  מיהרתי 

בשלום תחת כנפי השכינה" סיימה ופרצה שוב בבכי מרטיט.

* * *

לתשומת לב: א) הנפטר זצ"ל לא היה הלווה, וגם לא הערב 
היחיד. הוא היה ערב אחד מתוך שלושה - אך אי פרעון החוב 
שהוא חתם ערבות עליו מנע את כניסתו למקומו הראוי לו. 
גזל מקטרג בראש! ב) רק בזכות שכל ימיו היה זהיר בממון 
הזולת, זכה ונתנו לו רשות להיגלות בחלום ולנסות לפתור את 
זוכים  לא  רגילים  אנשים  אך  הסתלקותו.  לאחר  גם  הבעיה 

לזאת. מבהיל!

והחי יתן אל ליבו.
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